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MAGISTRÁT HLAVNÍHO M ĚSTA PRAHY 

Zápis z jednání 

 

Pro Protidrogová komise Rady HMP 

Přítomni 

Ing. Radek Lacko, mjr. JUDr. Jaromír Badin, PhDr. Ivan Douda, Mgr. Nina Janyšková, 
Ing. Ivo Kačaba, MUDr. Hana Karbanová, Mgr. Sylva Majtnerová Kolářová, Mgr. 
Ondřej Počarovský, pplk. PaedDr. Petr Přecechtěl, PaedDr. Martina Richterová 
Těmínová, Mgr. Jan Žufníček 

Omluveni 
Mgr. Kateřina Halfarová, MUDr. Petr Popov, Mgr. Tomáš Řezník, Mgr. Jindřich 
Vobořil  

Věc 
Zápis z 5. jednání Protidrogové komise Rady HMP, které se konalo 
dne 15. 6. 2015 od 15.00 hodin v zasedací místnosti č. 503 odboru ZSP MHMP, 
Praha 1, Charvátova 9 

Zpracoval MUDr. Alena Weberová Počet stran 6  Datum 22. 6. 2015 

 

  

Jednání zahájil v 15.10 radní R. Lacko, přítomno 8 členů z 15, komise je schopna usnášet se. Proti účasti 
hosta Mgr. Jany Havlíkové, koordinátorky školské prevence, nebylo námitek. 
Přítomní viz prezenční listina, která je součástí zápisu. 

Program jednání:  

1. Schválení programu jednání a ověřovatele zápisu 

2. Schválení zápisu z jednání dne 11. 5. 2016 

3. Výroční zpráva za rok 2014 

4. Grantové řízení „Zdravé město Praha 2016“ – návrh programů 

5. AntiFetFest 2015 

6. Sekce při PK RHMP 2015 

7. Aktuální informace 

ad 1. Schválení programu jednání a ověřovatele zápisu 

Schválení programu se záměnou projednávaných bodů 3 a 4 bez námitek. 

Hlasování v 15.12, přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

Ověřovatelkou zápisu je navržena N. Janyšková. 

Hlasování v 15.13, přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

ad 2. Schválení zápisu z jednání dne 11. 5. 2015 

Schválení zápisu bez námitek. 

Hlasování v 15.13, přítomno 8 členů, pro hlasovalo 8 členů. 

ad 4. Grantové řízení „Zdravé město Praha 2016“ - návrh programů 

Před jednáním byl členům komise rozeslán pouze program II. pro organizace.  
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Radní R. Lacko v úvodu přednesl změny, které se budou týkat vyhlášení pro rok 2016. Z dosavadního 
programu II. bude vyjmuta celá primární prevence a bude přiřazena k programu I. pro školy a školská 
zařízení, proto budou všechny metodiky a formuláře přepracovány, bude zpracován jednotný 
harmonogram a vyhlášení bude schvalovat Rada HMP na základě projednání Komisí Rady hl. m. Prahy 
pro udělování grantů v oblasti zdravotnictví a protidrogové prevence (dále jen „grantová komise“). Od 
změn v dotačním řízení 2016 se očekává, že umožní komplexněji posuzovat a prezentovat primární 
prevenci na území města. Spolu s programy budou převedeny i odpovídající finanční prostředky. 

V 15.15 se dostavila S. Majtnerová Kolářová a M. Richterová Těmínová, přítomno 10 členů. 

V následující diskusi zástupci služeb upozornili na nutnost dostatečně ujasnit metodiky, které se dosud 
v podmínkách zásadně lišily – např. povinná x nepovinná certifikace, odpovědnost vůči MŠMT x 
odpovědnost vůči RV KPP, jednoleté x víceleté financování, kompetenční oblasti radní pro školství x 
radního pro zdravotnictví, vykazování výkonů a monitorování programů. 

J. Havlíková uvedla, že certifikace bude povinná pro všechny programy primární prevence, na něž 
budou čerpány dotace z rozpočtu hl. m. Prahy. Programy přímo zajišťované pedagogicko-
psychologickými poradnami a školami nebudou mít povinnost certifikace. Programy škol musí 
zajišťovat školní metodik prevence s ukončeným nebo alespoň zahájeným specializačním studiem. Pro 
čerpání dotací v programu I. projednává výjimku čerpání prodlouženého na 1¼ roku. 

O. Počarovský upozornil na nezbytné zachování plné škály typů prevence a upozornil na nerovné 
postavení organizací poskytujících adiktologické služby, pokud v programu I. nebude víceleté 
financování. Možnost víceletého financování byla v roce 2006 obtížně zavedena pro certifikované 
programy organizací. Důvodem bylo zachování kontinuity péče a pružnost financování pro osvědčené 
programy, které tvoří minimální síť adiktologických služeb v hl. m. Praze.  

V 15.20 se dostavil P. Přecechtěl, přítomno 11 členů. 

O. Počarovský dále zdůraznil, že Praha má dostatečně zpracovanou prevenci, asi nejlépe ze všech krajů, 
včetně Pražského centra primární prevence, které vzniklo v roce 2008 jako odborné metodické 
pracoviště zaměřené na oblast primární prevence rizikového chování na území hl. města Prahy a od roku 
2010 je jedním z oddělení Centra sociálních služeb Praha. Odborné propojení s úřadem je mimo jiné 
členství vedoucího centra Mgr. Jana Žufníčka v Protidrogové komisi Rady HMP. 

S. Majtnerová Kolářová uvedla, že navrhovaná změna je trendem jdoucím proti názoru RV KPP. Jako 
zástupce nestátní neziskové organizace sleduje, že každá převratná změna ve financování je provázena 
nárůstem práce a chybovostí, ačkoliv to tak z počátku nikdy nevypadá. 

I. Kačaba se domnívá, že změny by měly být uvážlivé. 

M. Richterová Těmínová zmínila metodiku výkaznictví, která je léta používaná ve službách, 
a doporučuje převzetí systému i pro školy a školská zařízení (pedagogicko-psychologické poradny). 

J. Havlíková zmínila evidenční systém pro primární prevenci v rámci WINSPI, který slouží jako 
statistický výstup a zároveň jako výzkumný výstup pro Kliniku adiktologie 1. LF UK v Praze a VFN. 
Praha do systému nevstoupila, ale může se jím inspirovat. 

M. Richterová Těmínová upozornila na nebezpečí nekoordinovaného vícekolejného vykazování, pro 
organizace není akceptovatelné dvojí vykazování. 

O. Počarovský zdůraznil, že systém vykazování UNIDATA pro RV KPP je odladěn a průběžně 
aktualizován, proto je zcela zbytečné vymýšlet něco nového. S. Majtnerová Kolářová upozornila, že 
systém UNIDATA je základním zdrojem pro Národní monitorovací středisko pro drogy a drogové 
závislosti, které je součástí mezinárodní sítě monitorovacích středisek Reitox a českým národním 
partnerem decentralizované agentury Evropské unie pro monitorování drog - Evropského 
monitorovacího centra pro drogy a drogovou závislost. 

S. Majtnerová Kolářová požádala o včasné zaslání všech podkladů ke grantovému řízení Zdravé město 
Praha 2016 k připomínkování. K programu I., jehož návrh nebyl komisi poskytnut předem, se dotázala, 
jaké budou priority programu stanovené v metodice a jaké případné pobídky pro učňovské školy. 
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J. Havlíková uvedla, že přístup ke všem žadatelům je stejný, tradičně bude uspořádán koncem září 
seminář k podávání žádostí v prostorách Magistrátu. Školy budou včas informovány a učňovské školy 
mohou být informovány individuálně. 

J. Žufníček připomněl, že cílová skupina učňů je vysoce problematická a na některé způsoby prevence je 
již pozdě. 

O. Počarovský se domnívá, že by mohlo zapůsobit cílené svolání zástupců učňovských škol a jejich 
informování v prostorách Radnice za přítomnosti neziskových organizací poskytujících certifikované 
služby, i když v této cílové skupině se jedná zejména o selektivní prevenci. 

J. Havlíková zmínila, že na Pražském drogovém fóru primární prevence – květen 2015 - byla účast 
učňovských škola vyšší. 

Radní R. Lacko sdělil, že grantová komise by materiál k vyhlášení mohla projednat koncem června, 
k vyhlášení by došlo po projednání Radou HMP v průběhu září. 2015. 

J. Žufníček doporučuje dopracovaný materiál členům komise rozeslat k připomínkování neprodleně. 
Nezbytné je včasné a úplné informování organizací o chystaných změnách v dostatečném předstihu. 

N. Janyšková přepracuje program Zdravé město Praha 2016 II. v souvislosti s dnes prezentovanými 
změnami, předpokládá, že běžící čtyřleté projekty bude dále administrovat pod programem II. Jednoleté 
a nové čtyřleté projekty primární prevence se budou již hlásit podle pravidel programu I. Pracovní 
skupina aktualizovala a připravila metodiku i formuláře, do metodiky budou ještě zapracovány 
požadavky dle zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů. 

J. Havlíková spolu s pracovní skupinou pro přípravu vyhlášení 2016 zapracuje podmínky pro čtyřleté 
financování pro organizace primární prevence v I. programu. 

Program Zdravé město Praha III. – pro městské části – je zpracován a upraven podle dosavadních 
zkušeností. Důraz je kladen na specifičnost prevence – prevence protidrogová – a na kvalitu projektů 
městských částí – pouze certifikované projekty. V akčním plánu je stanovena možná roční podpora 1,1 
mil. Kč (v roce 2015 bylo rozděleno pouze 740 tis. Kč). Podmínkou zůstávají jasně stanovené priority 
politiky protidrogové prevence zpracované v oficiálním dokumentu příslušné městské části. 
Nově je upravena maximální možná výše roční dotace pro danou městskou část na 70 tis. Kč. 

S. Majtnerová Kolářová se zajímala o zpětnou vazbu za rok 2014. N. Janyšková sdělila, že pravidelně 
komunikuje s koordinátory a že i městské části podávají závěrečné zprávy – nově dostaly jako podklad 
pro hlášení zestručněnou osnovu z Úřadu vlády. 

ad 3. Výroční zpráva za rok 2014 

Další verze výroční zprávy bude rozeslána N. Janyškovou co nejdříve k závěrečnému připomínkování. 

Výroční zpráva bude předložena k projednání Radě HMP, aby byla vzata na vědomí jako závěrečný 
roční dokument o realizaci protidrogové politiky. 

ad 7.1 Aktuální informace 

Vzhledem k oznámenému odchodu pana radního Lacka z jednání, je část posledního bodu předřazena. 

• O. Počarovský zmínil kritický článek MUDr. Korandy, primáře oddělení Dětské a dorostové 
detoxikační centrum Nemocnice Milosrdných sester sv. Karla Boromejského v Praze, který vyšel na 
portálu Novinky.cz. Upozorňuje na podstatné nepřesnosti a neověřené údaje. Takovým údajem je 
například to, že z dotace hl. m. Prahy 110 tis. Kč muselo oddělení vydat 80 tis. Kč na supervize. Není 
pravdou, že komplexní přístup v léčbě závislostí dětí a mládeže realizuje v HMP pouze zmiňované 
zařízení. 

Hl. m. Praha finančně podporovalo službu do roku 2010 částkou 100 až 110 tis. Kč ročně. Služba 
nesplnila podmínku certifikace, která se stala povinnou od roku 2011, a z toho důvodu nebyla dále 
dotována ani hl. m. Prahou, ani Radou vlády pro koordinaci protidrogové politiky. 
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I. Douda konstatoval, že obsah článku je celkově zavádějící. 

Protidrogová komise nesouhlasí se zveřejněnými údaji a konstatuje, že hl. m. Praha prevenci podporuje 
dostatečně a grantové řízení má pevně stanovená pravidla zajišťující kvalitu podporovaných služeb. 
Krajská protidrogová koordinátorka připraví informaci o rozsahu podpory protidrogové prevence v roce 
2015. 

• O. Počarovský požádal o podání výkladu LEG MHMP k některým bodům nově uzavíraných 
 smluv pro oblast sociálních služeb. O. Počarovský zformuluje dotaz a N. Janyšková zajistí předání 
dotazu na LEG MHMP. 

V 16.22 předal radní Lacko řízení jednání N. Janyškové a odešel. Přítomno 10 členů, komise je schopna 
usnášet se. 

ad 5. AntiFetFest 2015 

J. Havlíková pozvala přítomné na závěrečnou přehlídku amatérské soutěže pro školy AntiFetFest 2015 
probíhající pod záštitou radního R. Lacka, která se uskuteční v kině Světozor ve středu 17. června od 
9 hodin. Zároveň rozdala program - soutěžní přehlídka je letos rozdělena do 3 bloků, vyhlášení vítězů 
proběhne v závěru. 

ad 6. Sekce při PK RHMP 2015 

Sekce léčby: 

Sekce léčby a následné péče se sešla 13. 5. 2015. 

Sekce konstatovala, že v hl. m. Praze nefunguje spolupráce organizací, jejichž adiktologické služby jsou 
zaměřené na cílovou skupinu děti a mládež. Z toho důvodu navrhuje uspořádat v září seminář, který 
bude zaměřen na tuto problematiku. 

Úkol: 
M. Richterová Těmínová a N. Janyšková připraví podklady a vyzvou organizace k účasti. 

Sekce se věnovala také situaci na MČ Praha 4. Remedis, s.r.o., patří do sítě adiktologických i 
zdravotních služeb hl. m Prahy. Její činnost by neměla být zpochybňována - služba má platnou 
certifikaci. Dotázané složky policie a terénní pracovníci nehlásí v okolí služby zvýšený výskyt uživatelů 
návykových látek, než je v podobných lokalitách v Praze běžné. 

M. Richterová Těmínová upozornila na problematiku záchytek. V nově vznikajícím zákoně 
(„protikuřácký zákon“), který má nahradit zákon č. 379/2005 Sb., není právní úprava provozování 
protialkoholních záchytných stanic. Vzniká tak právní vakuum. 

V následné diskusi bylo konstatováno, že by se zákon měl problematikou zabývat, a dále vyplynulo, že 
nejlepší zkušenosti byly s umístěním pražské záchytné stanici Na Míčánkách v Praze 10 (dnes justiční 
areál), kde byla spolu s detoxem. 

V 16.40 odešla dr. Karbanová, přítomno 9 členů, komise je schopna usnášet se. 

Sekce Harm Reduction (HR): 

Sekce HR se sešla 9. 6. 2015. 

Zatím podle statistik nedochází k odlivu klientů ze služeb v souvislosti s nastupujícím létem. 

V parku u Hlavního nádraží je vyhrazená lavička pro terénní pracovníky a popelnice na použitý materiál.  

I. Douda vnímá toto vyhrazené místo jako vstřícné gesto ze strany Městské policie hlavního města Prahy 
a děkuje. 

V prostorách nádraží působí soukromá ochranka. 

Zvyšují se nároky na odborné zdravotní ošetření – lékařské ošetření – zejména kožních afekcí. 
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M. Richterová Těmínová sdělila, že se osvědčuje projekt Case management SANANIM. Zvažuje práci 
psychiatra přímo v terénu. Dále se ptá zástupců policie, zda je Václavské náměstí nějak rozděleno. Zdá 
se, že v levé části jsou distributoři kokainu a prostituce, v pravé uživatelé návykových látek. Policie to 
takto nevnímá. 

K-centra (KC) vykazují rozdílné výsledky ve výměně. Otázkou je otevírací doba, v čem je rozdíl, který 
se projevuje v množství vyměněného HR materiálu, a na kolik procent je práce v KC omezena pouze na 
výměny z důvodů přetíženosti služeb. 

I. Douda žádá o možnost stáže v KC SANANIM pro vedoucí Nízkoprahového střediska DROP IN. 
Vzpomněl také, že v Praze ubylo služeb tzv. „výměnných okének“. Náhradním řešením je posílení 
terénních programů a znovu zavedení výdejních okének. 

O. Počarovský upozornil, že v posledních letech ukončily činnost čtyři služby - ČČK na Hlavním 
nádraží Praha a na nádraží Praha-Holešovice, program Hnutí občanské solidarity a tolerance (romský 
terénní program a KC ) a v roce 2014 také terénní programy ESET - HELP, občanské sdružení. Ztráty 
služeb se velmi těžko nahrazují. 

Sekce komunitního bezpečí (KB): 

Sekce KB se sešla 11. 6. 2015. 

Hlavním bodem jednání sekce KB bylo vzájemné seznámení jednotlivých členů a nastavení spolupráce.  

Mjr. Badin se domnívá, že je nutno sladit potřeby občanů, činnost adiktologických služeb a policie 
(městské i republikové). Koncepce protidrogové politiky adiktologických služeb a policie jsou odlišné, 
což vyplývá z jejich činnosti a poslání. Sekce by měla v budoucnu definovat tyto odlišnosti a hledat 
společná efektivní řešení.  

Pozitivní je, že policie by podpořila hustší síť malých KC v hl. m. Praze. V případě nízkokapacitních 
center by jejich činnost nebyla znatelnou zátěží pro lokalitu. 

Mjr. Badin by uvítal otevřenou spolupráci hned při otevírání nové adiktologické služby. 

J. Havlíková navrhla zapojení koordinátorky prevence kriminality J. Štoskové do práce sekce.  

N. Janyšková navrhuje místo dalšího zástupce úřadu rozšíření sekce o dalšího komunálního politika.  

Sekce primární prevence (PP) 

Sekce PP se sejde 18. června a bude zpracovávat nové podklady pro vyhlášení grantového řízení Zdravé 
město Praha 2016. 

ad 7.2 Aktuální informace 

• S. Majtnerová Kolářová informovala o mechanismu rozdělení HR materiálu mezi služby –  
rozdělení je vypočítáno dle podílu na výměnách v roce 2014 – 66 % SANANIM z. ú., 17 % Středisko 
prevence a léčby drogových závislostí - DROP IN, o.p.s., 17 % PROGRESSIVE, o.p.s. 

Usnesení: 
PK RHMP souhlasí s rozdělením materiálu pro výměnné programy v poměru výměn v roce 2014. 

Hlasování v 17.10, přítomno 9 členů, pro hlasovalo 9 členů. 

V 17.12 odešel mjr. Badin, přítomno 8 členů, komise je schopna usnášet se. 

• Členové komise navrhují pravidelná měsíční setkání s radním o aktuální situaci. 
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• Konference a semináře v roce 2015 (doplňujte další): 

Konference Úzdrava a drogy  15. - 16. 10. Palác Charitas – P2, Karlovo nám. 5 

Konference Primární prevence 
rizikového chování 

  9. – 10. 11. prostory MHMP – P1, Mariánské nám. 2 

Konference Oběti a agresoři  20. - 21. 11. Palác Charitas – P2, Karlovo nám. 5 

 
 
 
 
Jednání bylo ukončeno v 17.15 hod. 
 
 
 
 
 
Zápis ověřila: 
 
 
 .................................................. .................................................. 

 Mgr. Nina Janyšková Ing. Radek Lacko 
členka PK RHMP, krajská protidrogová koordinátorka předseda PK RHMP 
 


